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Az iskolai nevelés és a jövő 
Debreczeni Tibor szövegéhez kapcsolódó vélemények, jegyzetek, értekezések, 

méltatások, kritikák 

 

 

Kedves Mindenki, aki írt, és aki olvasott, aki szkeptikus, aki optimista, s aki 

realista. 

Nem elemzem a szövegeket, nehogy befolyásoljalak. Annyit mindenesetre közlök, 

hogy az írások mind felelősen fogalmazottak, odafigyelésre érdemesek, akár 

élményszerűen személyesek, akár tudományosan aggodalmasak, akár mély 

merítésűen kritikusak, akár egymondatosak. Ami nekem személyesen jólesett, 

mindből áramlik a szeretet. 

Hogy a döntéshozók mit szólnak hozzá, nem tudom. Válaszolhatják; nem 

aktuális. Egyet mindenképpen tudomásul kell venniük: A nevelés ügyét, aminél 

mi nem ismerünk fontosabb megoldásra váró feladatot, nem lehet marginális 

ügyként kezelni. És még egyet világosan kell látni: számtalan tényező 

befolyásolja a nevelést, de a legfontosabb a szülő és a pedagógus. A 

döntéshozóknak a nemzet, a jövő érdekében, őket kell mindenekelőtt illő és méltó 

helyzetbe hozni. 

A kapott szövegeket szinte teljes egészében adom közre, ám három ciklusra 

bontottam. Kiderül, ha végig futsz rajtuk, hogy miért. 

A válaszokat érdemes elolvasni. Mindnek van üzenet-értéke. 

Örülnék, ha a kapcsolatunk ezzel a szövegváltással nem fejeződne be. Hátha 

folytatása is lehet a kezdeményezésnek. 

Kívánok jó böngészést! Netán, ha az én inspiráló írásomra már nem emlékeznél, 

közlöm újfent. 

Szeretettel: 

Debreczeni Tibor 

másként 

Dété 

Ui: Az írótársakat hálásan, külön is köszöntöm. 

 
 

 

 

Debreczeni Tibor 

 

Az iskolai nevelés és a jövő 

- utópisztikus volnék? - 
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65 éven át – nem tévedés - tanítottam. Több korszak több iskolájában.  

Hívévé váltam Karácsony Sándor pedagógiájának és a 

mellérendelésen alapuló drámapedagógiának. Az utolsó 25 évben 

tanítóképző főiskolásaimat próbáltam meggyőzni pedagógiai 

szemléletem és módszerem eredményességéről, s arról, hogy a 

drámapedagógia otthonos a tantárgyi nevelésben és a színháziban is. 

 A magyar jövő és az iskolai nevelés kapcsolatáról, gondoltam, 

leírom, mit is gondolok. Most, hogy lassan kikopok az életből. (Újabb 

kerekszám közelébe kerültem.) 

 

Fogalmazhatnék ekként is: 

 

 Ha én kerülök döntési helyzetbe valamikor a rendszerváltás után 
- szólok egyes szám első személyben - 

  

 - Tudatosítom minden módon, hogy nemzeti alapon álló, 

demokratikus, polgári társadalmat akarunk létrehozni, melynek 

eléréséhez és tartósításához nevelési-oktatási reformot – a sorrend 

fontos - kezdeményezek. 

- A nevelés-oktatás legfontosabb terepe a család és az iskola. 

Éppen ezért ezek anyagi és erkölcsi támogatását minden más 

politikai cél elé helyezem. 

- Az egyetemi és főiskolai pedagógusképzés szakmai 

színvonalának növelése mellett - a természettudományos 

szakoknál is - hangsúlyos szerepet szánok az emberi lélek 

megismerését segítő ismereteknek, valamint a személyiség- és 

élményközpontú metodikáknak. A posztgraduális 

továbbképzéseknél ugyanúgy. 

 - Tudomásul veszem, hogy nem mindenki alkalmas arra, hogy 

nevelve tanítson. Alkalmassági vizsga nélkül tehát senkit nem 

bocsátanék a pályára. Pedagógus csak a legkvalifikáltabb, a 

legrátermettebb jelölt lehet.  

- A nevelőpályát azzal is vonzóvá igyekszem tenni, hogy az ott, 

hivatásszerűen dolgozókat más értelmiségi pályákhoz hasonló 

magas fizetési kategóriába helyezem. Meg is fogalmazom: semmi 

nem lehet fontosabb az embernevelésnél. 

- A heti órák számát csökkentem, 18-20 órában maximálom. 

Leterhelt pedagógustól nem várható minőségi munka.  
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 - Az osztály létszámának felső határát 20 főben jelölöm meg. 

Nevelés nagyobb létszámú osztályban elképzelhetetlen. 

 - Az órán kívüli közösségi összejövetelek, művészeti, sport és más 

szakkörök, mint nevelés szempontjából kivételes lehetőségek, 

megkülönböztetett figyelmet érdemelnek. Az irányítókat magas 

óradíjban, tiszteletdíjban igyekszem részesíteni. Az ifjúsági 

szervezeteket, mint a cserkészet, kiváló vezetők képzésével is 

támogatom. 

 - Hangsúlyt helyezek arra, hogy a nevelési, oktatási intézmények 

vezetői csak empatikus, szakmailag kiváló személyiségek közül 

kerülhessenek ki 

 - A pedagógus kar női túlsúlyának csökkentése halaszthatatlan. A 

férfi tanárok az iskolai tantestületekben nélkülözhetetlenek.  
 

A végén, szkeptikusan. 

 Gondolom, ennek az írásnak is az lesz a sorsa, mint annyi másnak,  

Félretétetik. 

S a legvégén, optimistán. 

 Hátha lesznek néhányan, akik elolvassák a fentieket, s találnak benne 

termékenyítő gondolatot. 

Sőt, azt is el tudom képzelni, hogy egyszer majd, a nyolc dédunokánk 

valamelyikének a kezébe kerül ez az írás, mint amolyan pedagógiai 

végrendelet, csettint egyet az ujjával, felforrósodik az agya, s azt 

mondja, Vajda Jánost idézve::”Lehet még itt valami!.” 

 

 
A KÜLDÖTT ÍRÁSOK 

 

 
Mányi István, Ybl-díjas építészmérnök 

 

Kedves Tibor! 

 Reformprogramodat olvasva rögvest válaszolok. 

Téziseid kitűnő keretet adhatnak az oktatás-nevelés megújításához. 

 ölellek: 

Mányi István 

 

 
Dr. Kaposi József egyetemi oktató 
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Kedves Tibor! Minden gondolatoddal, javaslatoddal egyetertek. De őszintén 

szólva, kevés esélyt latok ezek gyakorlati átültetésére. Úgy vélem, mind az elit, 

mind a politika a hátsó udvarba tette a nevelést-oktatást! További jó egészséget 

kívánok, barátsággal. 

 

 
Dr. Botos Katalin  nyug. egyetemi tanár, az Antall –kormány minisztere 

 

Lásd, Tibor, azonnal válaszolok.  

Remek írás, minden szava arany. Mit fűzök hozzá: Ami pénzbe kerül, azt annak 

idején megakadályozta (volna) a pénz szűkössége, (ha lett volna is rá szándék. 

Beke Kata ilyesmit szorgalmazott) Az állam eladósodottsága gát volt. 

(Pedagógus-béremelés, osztály-létszám is ennek a függvénye.) De persze sok 

minden van, ami nem  teljességgel pénzkérdés. Azt meg az az ideológia 

akadályozta meg, amely uralkodóvá vált.. Hiába, hogy Antallnak tulajdonítanak 

olyan szavakat, hogy csak a keresztény Magyarországnak van jövője, már az 

első kormányzat alatt is a liberalizmus volt a legjelentősebb áramlat. Nem 

annyira a nemzeti liberalizmus- annak én is veled együtt, híve vagyok. 

Legnagyobb alakjai mindig is érdeklődésem középpontjában álltak. (Eötvösről 

elnevezett társaságot alapítottam 1988-ban, ami sajnos a rendszerváltással 

megszűnt létezni, mert nem volt időm rá... és más nem volt, aki felkarolja...) 

Óriási hiba, hogy az ifjúsági szervezetek országosan megszűntek, csak vegetál a 

cserkészet is. A pedagógus-kar meg olyan volt, amilyenné tette a 40 év. 

Emlékszel még a Dabas-Sári cirkuszra az iskola-ügyben? Rettenetesen igazad 

van az elnőiesedettség és a pedagógusi alkalmasság kérdésében. De egy olyan 

társadalomban, ahol a pedagógus bérek az utolsó előtti helyen vannak, ( utolsón 

az egészségügy-szociális) a társadalmi presztizsben, meg a pénz az első helyen, 

menthetetlenül  elnőiesedik a pálya.  De mindent egybevéve, OSZTOM A 

TACE PAO MINDEN SZAVÁT. Botos Kata 

 

 
Halász István, gyakorló pedagógus 

 

Kedves Tanár Úr! 

Elolvastam. Örültem, hogy leírta. Jó lenne, ha ezt valaki ott fent elolvasná, 

értené, hogy baj van, jobbító szándékkal fellépne. Félek, hogy ez nem így lesz. 

Talán egyszer. 

Sajnos azt gondolom, hogy  csak a szavak szintjén fontos az oktatás, a család. A 

tettek szintjén már nem annyira, nem mindenben, nem feltétel nélkül. Sajnos. 

Isten áldja Tanár Úr 

 

 
Fábry Szabolcs pedagógus, polgármester 
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Szerintem sok folyamat ebbe az irányba hat. 

S 
Mallász Judit mérnök, szakújágíró 

 

Kedves Tibor! 

Mindig csodáltam lelkesedésedet, legyen szó oktatásról, előadó-művészetről 

vagy bármi másról. A küldött anyagot olvasva ismét csak elismerésemet, 

csodálatomat tudom kifejezni. Nem vagyok pedagógus, de minden 

gondolatoddal, javaslatoddal egyetértek. 

Gazdag tapasztalattal a hátad mögött hogy látod? Van olyan korszaka a 

magyarországi oktatásnak, amikor többé-kevésbé jól mentek a dolgok? Én 

ugyanis úgy emlékszem, hogy gyerekkorom óta a környezetemben mindig 

szidták az aktuális oktatást. És ez bizony már több mint fél évszázad... :) 

Jó egészséget kívánok szeretettel, 

Judit 

 
Kovács Zsófia gyakorló pedagógus 

 

Kedves Tibor bácsi! 

Annyi beszámolót IRTAM, hogy alig láttam a saját gyerekeimet (Tibi bácsi 

dédunokáit), akiknek persze szintén véget ért az iskola.  

Van ugyan vezetőnk, sőt helyettese is, elektromos naplót használunk, de 

MINDENT EZERSZERESEN DOKUMENTÁLUNK.! Remek lenne a régi 

gyárakban alkalmazott kártyarendszer a beléptetésnél, mert most bizony azzal 

kellene kezdeni, végezni egy napot, hogy beirjuk, mikor érkezünk-távozunk. 

NA DE MIÉRT IS??? Szóval annak, hogy írunk, mint a  kisangyalok, sehol a  

világon nincs visszacsatolása. Az igazgató összesít, a tankernek küldi, a tanker 

összesít, a megyéhez küldi (példás kis hobbitkák vagyunk), de soha, semmi 

visszacsatolás..., írunk. 

idóhúzás... 

figyelemelterelés... 

2. pont: nevelés. 

Komolyan azt a  megoldást találtuk a  mi (kicsike, művészetis, vidéki ) 

iskolánkban, hogy év elején egy összszülői értekezletet tartank 

GYERMEKNEVELÉSRÓL! Rengeteg az önző, szeretethiányos, alulmotivált 

(na jó, lusta), igénytelen, gyakorlatiatlan, kicsit éretlen tanulónk. A családi háttér 

ezen tudna segíteni. Otthoni feladatokkal, a  munka, a figyelmesség értékét 

megtanítva a  gyerekek kialakult értékrenddel érkeznének az iskolába. Mi a  

munkájukat tudnánk értékelni (mert a  munkanélküliséget csak egy módon lehet, 

az meg ugye nem túl ösztönző). 

Továbbá a szülők is egészen másképp állnak az iskolához, a   tanárhoz, mint 15 

éve (mikor tanítani kezdtem)... Most mindig a tanár a  hibás, szinte már gonosz, 

minden bizonnyal azért tesz mindent, mert utálja a gyerekeket...persze ezt azok 
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a szülők gondolják, akiknek bukdácsol a   gyermeke, pedig sok esetben némi 

szorgalommal, segítséggel, otthoni támogatással a   gyerek sikereket érhetne el, 

legalább egy tantárgyból. Természetesen van kivétel, aki érti, értékeli a 

munkánkat, akin látszik, hogy otthon beszélget a   gyerekkel. 

...és kell beszélnünk (3 .pont) a vezetésről. az alkalmatlan vezetőkről. Akik miatt 

a tanári kar álmatlanul éjszakázik, ami miatt a pedagógus azt gondolja, 

menekülnie kell az  iskolájából. Mert alig vállalnak páran iskolavezetést. Nagy 

feladat, elvek kellenek hozzá, sok papírmunka, rengeteg felelősség. Biztos 

vannak nagy egyéniségek, de én most nem látok ilyet, a  mi tankerünkben nem 

is igazán hallok ilyen csodáról..., a pedagógusok kezét elengedik, 

elszigetelődnek, lassan kipusztulnak (mint a  dinoszauroszok), mert nincs 

utánpótlás, mert nagy  az elvárás, de nincs jutalmazás... ez elkeseritő... , 

kilátástalan. 

ennyi baj. Ha most tetszene kérdezni, hogy mégis mi a jó, arra is lehetne irni egy 

ugyanilyen hosszú (talán még hosszabb) listát, hogy értik ám a verseket, szeretik 

Adyt,  tudják a   helyesírási alapelveket, ügyesen felvételiznek,  visszajárnak a  

régi tanítványok beszélgetni, és a   szülők is megismernek az utcán...de most 

nem erről volt szó. 

 

Régen nem beszéltünk, és szeretnénk, ha a  hétvégén, vagy a  közeljövőben 

találkozhatnánk.  

Üdvözlettel: Zsófi 

 

 

 
Sz. Tóth Gyula tanár, a Tanári notesz könyvsorozat szerzője 

 

Kedves Tibor, 

köszönöm, elolvastam a nevelésről szóló írásodat. Magam is hasonlóan 

vélekedem, és teszem közzé publikációimban, a Tanári noteszsorozatban, mint 

például hosszabban a 12. kötetben is, amelynek már ez a címe: A megbillent 

Éden. 

Te is, én is letettünk valamit a pedagógusképzés katedrájára. A Zsolnai-

programban (ahol sok időt töltöttem) már néhány olyan elem megvalósult, 

amiket Te is felhozol. Úgy veszem észre, mostanában arról az alapvető tényről 

feledkeznek meg, hogy a tanítás tevékenység, és akkor bizony képességekre van 

szükség. (Milyen eredeti, ugye?) Mostanában a hangsúly az ismereteken van 

(ismét!), vagyis hallgat a hallgató, majd vizsgázik, amikor felmondja a nagy 

elméletek kivonatát. A gyakorlás nem az igazi, ha az egyén nem veti bele magát 

az akcióba, és az ismeretek reprodukálása során mindenki elunja magát. Ám, 

lásd a kajakozóink! Nem a parton mondják fel jelesre az elméletet, hanem 

gőzerővel lapátolnak. És győznek! 
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Bőven van értékes szakirodalmunk, itt most csak egy ajánlott felidézésre: 

KARÁCSONY Sándor, Ocsúdó magyarság. Szokásrendszer és pedagógia. 

(Deme Tamás előszavával. 2002.) 

Tehát, hajrá magyar pedagógia! 

Üdvözlettel, Sz. Tóth Gyula (Budapest, 2018. június 25.) 

 

 
Kádár Eszter gyakorló pedagógus 

 

Kedves DéTé! 

Köszönöm soraidat. 

A benne foglaltakkal maximálisan egyetértek. Sajnos, a jövőbeli 

magvalósulásukat nem látom, és nem tudom, mi az oka. 

Ugyan tesznek rengeteg pénzt az oktatásba: pl. digitális kütyük százezreit 

osztják most is, tavaly is ezt tették (45.000 laptop és notebook a 

pedagógusoknak országszerte, tabletek százezrei az intézményeknek a diákok 

számára órai használatra), épület-felújítások, - mégsem rendezik a fizetéseket.  

A pedagógusfizetések (és lehet, hogy az összes közalkalmazotti is) már évek óta 

el van vágva a minimálbértől, tehát nem emelkedik a munkavállalók általános 

ütemével, hogy a piaci szférát ne is említsük. 

A jelenlegi lehetőség a "portfóliózás", ami nemzeti átok és szitokszóvá nőtte ki 

magát.  

A Pedagógus életpálya modell nem alkalmas azok eltávolítására, akik nem 

odavalók, ugyanis nem arra találták ki, valamint pillanatnyilag legalább 10 %-os 

pedagógushiány van  a szakmában. Így aki alkalmatlan, de dolgozik, 

mindenképpen maradhat a pályán. 

Még mielőtt jobban belemennék, befejezem azzal, hogy rövid írásod 

megjelenése bármely felületen fontos lenne. 

Amennyiben írásos engedélyt adnál, a Facebook pedagóguscsoportjaiban 

örömmel közzé tenném. 

További tisztelettel és szeretettel: 

 

 
Bajzik György tervező mérnök 

 

Tiborkám!   

Egyetértek a megközelítéseddel, szerintem is a kulcsfontosságú a tanár szerepe 

a különböző korú tanulók nevelésében és fejlesztésében. Saját pozitív példákkal 

rendelkezem, amik végigkísértek tanulmányaim során. 

Az iskolát édesanyám kezei között kezdtem (állandó első osztályt tanító 

pedagógus volt). Az otthoni értékrend átadása  az iskolában is folytatódott. Pár 

évvel ezelőtt megjelent egy emlékkönyv a falu (Balatonkiliti) történetéről, amibe 

én is írtam erről az időszakról egy kis történetet, amit mellékelek, ha érdekel, 

olvasd el. Mivel a reál érdeklődés kezdett dominálni nálam, csak hálával tudok 
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gondolni a 7. 8.-os matek, fizika és politechnika tanárunk Jónás Karcsi bácsi 

tevékenységére, aki egyetemi diplomával a zsebében általános iskolában 

szerettette meg az érdeklődőkkel ezt a két nehéznek mondott tárgyat. Ezen kívül 

néhány kaptár méhet tartott az iskola kertjében, és délutánonként méhész 

szakkört is tartott a fiúknak, amire sokan lelkesen jártunk. A gimiben is 

szerencsés voltam, mert 2.-tól kiváló szakmai és emberi tulajdonságokkal 

megáldott pedagógus került hozzánk fizikát és matekot tanítani Bartha Pál 

személyében, aki még hozzád hasonlóan mindig tanít néha (helyettesít) és 

állandó, szeretett résztvevője az érettségi találkozóinknak. 

És akkor még nem beszéltem az egyetem alatti tiszteletbeli magyar tanáromról 

aki a Vári Színpadban mélyítette el meglévő humán érdeklődésemet. Csak 

irigyelni tudom azokat a hetveneseket, akiknek már a gimnáziumban is 

megadatott, hogy részesei lehessenek pedagógiai munkádnak. 

Szóval, minden a tanáron múlik, talán egyszer valaki, aki tenni is tud, ezt 

felismeri. A két legfontosabb dolog, amit mindenáron fejleszteni kellene: az 

oktatás és az  egészségügy. Ha ezek rendben vannak, a többi megy magától. 

További jó nyarat kívánok szeretettel: 

Gy 

 

 
Balla Péter, a Károli Egyetem rektora 

 

Kedves Tanár Úr! Kedves Tibor Bátyám! 

Hogy elolvashattam, nagy örömmel egyetértek gondolataiddal, 

köszönöm  mindazt, amit a „Károliért” tettél és teszel, 

testvéri szeretettel és tisztelettel: 

Balla Péter 
  

 
Csuka Bálint, gyakorló pedagógus, helyettes polgármester 

 

Szeretett Tanár Úr! 

Amikor Pukánszky  Neveléstörténet című könyvével ismerkedtünk, az első 

mondatok egyike egy etimológiai magyarázat volt, a paidagogosz szó jelentését, 

eredetét magyarázta. Gyermekvezető, gyermekkísérő. Tibor bácsi óráinak, színi 

előadásainak, irántunk mutatott érdeklődésének, szeretetének, a megtapasztalt 

légkörnek, a kiszállások szépségeinek, örömeinek, nehézségeinek hatása 

felbecsülhetetlen kincs mindannyiunk számára, akik részesei lehettünk 

mindannak a csodának, amiben Isten kegyelméből részeltettünk Kőrösön. Tanár 

Úr igazi csupa  nagybetűs PEDAGÓGUS, a szó legnemesebb és legteljesebb 

értelmében. Mindnyájunk életét végig kíséri, alakítja akár tudattalanul is, mint 

gyermekeiét a gyermekvezető hatása. S hogy miért ragadtam pennát, akarom 

mondani klaviatúrát, hogy mindezeket elmondjam? Legutóbbi jubileumi 
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összejövetelünkkor Tibor bácsi, ha halványan is, de kételyeinek adott hangot, 

vajon pusztába kiáltott szó volt-e ez a 65 év, s benne a 25  évnyi kőrösi,  kemény 

munka. NEM, NEM és NEM! Számtalan ma munkálkodó tanító pedagógiájának 

meghatározója, akár tudatosan, akár tudattalanul mindaz a csoda, amit ott együtt 

átélhettünk. Ha nem így gondolnám, már nem lennék a pályán. Ígérem, hogy azt 

a szellemiséget, szeretetet, amit ott kaptam Tanár Úrtól, tovább is adom a 

lehetőségeim és tehetségem szerint és meggyőződésem, hogy ezt teszi még 

rajtam kívül sok-sok egykori kőrösi diáktársam is. Mély nyomot hagyott 

mindnyájunkban, s tudom, hogy valóban nem pusztába kiáltott szavak voltak az 

elmúlt 65 év szavai. Egy hasonlat jutott eszembe, olyasmi érzés elmerülni az 

órák, foglalkozások, kiszállások, beszélgetések emlékeiben, mintha egy kút 

mellett állnék. Ha szeretném szomjamat oltani, akkor merek a kútból, ha 

belenézek a kút vizének tiszta tükrében megláthatom a valóságot, akár önnön 

magam valóságát is. A kis kerekeskút vékonyka zsindelyteteje nagy nyári 

zivatarok idején nyújthat biztos védelmet a jégzápor ellen, s ha valakit üldöznek 

és elég bátor, netán a vékonyka láncon aláereszkedve kissé megbújhat és 

elrejtőzhet a körbeölelő kövek között. Tibor bácsi lénye, s a mindabból fakadó 

PEDAGÓGIÁJA ez a kút. No, csak ennyit szerettem volna leírni. 

Szeretettel: 

 

 
Dr. Méhes Balázs, főiskolai tanár, dékán-helyettes 

 

Kedves Tibor! 

Köszönöm, hogy átküldted! 

Szerintem az alapelvekkel a többségünk egyetért. 

A döntés politikai akarat kérdése. 

Szerintem Neked családon belül egész jó lehetőségeid vannak a megfelelő 

címre juttatni a mellékelt értékes gondolatokat. 

Ne habozz elküldeni Kósának is! 

Ölellek szeretettel, 

Balázs 

 

 
Simonné, Pándy Ágnes, gyakorló pedagógus 

 

Kedves Tibor! 

Az írásod minden sorával EGYETÉRTEK! 

Kiemelném a tanárok képzését!  Nincsenek" legendás tanárok" . A fiatalok nem 

is szeretnének azok lenni. '45-kor kicsöngetnek és már 2 percen belül el is tűntek 

,nehogy valami munka utolérje őket. Se a gyerek, se a szakma nem érdekli 

igazán, és példát sem szeretne mutatni. Minden tanévben, idén is három 

gyakornokom volt, de a jó Isten őrizzen meg minden gyereket tőlük. Itt tartunk! 
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Azért én is reménykedem! A nagy "liberalizmus" a semmibe vezet és előbb 

vagy. utóbb, de az érték csak utat tör magának Olyan ez, mint az elhagyott ház. 

Benövi a gaz. De "jönnek új építők" és mentik, ami menthető. 

Köszönöm a soraidat! Én is terjesztem! 

 

 
Dr Kósa Karolina orvos, egyetemi tanár 

 

Kedves Tibor bátyám,  

én maximálisan egyetértek, de a javaslatok megvalósításához nélkülözhetetlen 

előfeltételnek gondolom a pedagógia és az iskolai nevelés felértékelését. Ennek 

előmozdítására magam most azon dolgozom, hogyan lehetne statisztikai 

módszerekkel bebizonyítani, hogy a magasabb iskolázottságú  népesség 

nagyobb mértékű gazdasági fejlettséget produkál. Ez az alapvetés (is) hiányzik 

szerintem pillanatnyilag. 

 

 
Aknay Tibor, nyug. könyvtáros, író, fotoművész 

 

Tibor Bátyám, 

ehhez nincs mit hozzátenni - igaz, elvenni sem szabad belőle. Minden tételével 

egyetértek, mondhatni, a szóközökkel is. Ez a Te szakmai, pedagógiai 

Testámentumod, melyet most virtuálisan kiszögeztél a Nevelés templomának 

kapujára. Adná a Fennvaló, hogy ez által meginduljon a régóta szükséges 

Reformáció. 

öleléssel  

 
Szentirmai László főiskolai tanár, bábművész 

 

Szentirmai Laci vagyok, 

az asztalodnál ültem ... a legjobb időkben. 

Bölcs vagy  .....  kiolvasható a sorokból. 

Nem tudnék se hozzátenni, se elvenni. 

Így aztán 

Próbálok tenni valamit… 

 

 
Marosvári Erika, mérnök, főiskolai tanár 

 

Kedves Tibor elolvastam. Köszönöm az összefoglalást. Szívemből szóltál. 

Tiszta, egyértelmű beszéd. Megosztom, hogy minél többen olvassák, 

azonosuljanak vele és terjesszék. 100%-ig egyetértek vele és sok évtizedes 

pedagógiai munkám során magam is ezekhez tartottam magamat. Lehet, hogy a 

te hatásodra? Csak így lehet. Ez a legfontosabb, legtermékenyebb befektetés. 
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Ölellek nagy szeretettel. No meg azzal a csodálattal, hogy milyen bölcsen 

fogalmazol, dacára, hogy elmúltál hatvan is(?!). Erika♡♡♡♡♡  

 

 
Vidáné, Kósa Orsolya gyakorló pedagógus 

 

Kedves Tibor bácsi! 

… A régi 40-es létszám, mert én is ennyivel kezdtem, már elképzelhetetlen, ott 

tanítni - oktatni - nevelni nem lehet! A mostani 28-30 fő sem ideális, talán a leírt 

20, az valóban jó lenne, de a fejkvóta miatt nem megy! Én már régen fújom, 

hogy egy csomó ped. pályára alkalmatlan személy van a pályán, és a régi 

motorosok közül sem az van ott, akinek ott kellene lenni. De tegyük össze a 

kezünket, ha jön egy új kolléga, és főleg, ha maradni akar. A férfiakról ne is 

beszéljünk, hogy ők miért vannak a pályán, az számomra rejtély. A legtöbbet 

elhajtanám, mint a legyet! 

Mi ugye ref. szellemiségű iskola lennénk, de azt hiszem, csak a lelki gondozás 

az, ami hiányzik az egész mindenségből! A "nagy" fenntartóról most hadd ne 

írjak semmit sem! 

Unom az át nem gondolt, kidolgozatlan, szakmaiatlan tankönyvcsaládokat, a 

nyavalya sem tudja, hogy hányadikat tanítom már! Unom, hogyha valami "jót" 

akarok adni a gyerek kezébe, akkor csináljam meg én! Elég volt! És persze 

ennyi év után még portfóliózzam is, mert csak akkor kapok több bért! 

Megcsináltam, 1 évembe került, teljes óraszám mellett, családdal a hátam 

mögött, szabadidő nulla, pihenés nulla, teljes kimerültség az IGEN! 

Én még azt is hozzátenném, hogy az "igazi" ped.-nak, 10 évente 1 év fizetett 

szabadságot adnék, hogy valóban pihenjen és feltöltődjék. Esetleg 

szembesülhetne addigi munkájával, terveivel, stb.! A továbbképzéseket is 

átgondolnám, mert így nem jó.  

Na, én is tudok locsogni, ha elkezdem, ne tessék haragudni! 

 

 
Nyisztorné, Debreczeni Ágnes kórház-pedagógus 

 

Elolvastam, nagyon jó gondolatok, szerintem sokan egyetértenének vele, csak 

egy baj van vele, amit mondanak mindig, hogy nincs rá pénz, vagy másként, 

kevesebb jutna egyes egyéneknek. Még 25 fős is lehetne egy osztály! 

 

 
Szathmáry Viola Boglárka, gyakorló pedagógus 

 

Drága Tibor Bácsi! 

Megadatott, hogy többféle iskolában (persze nem önszántamból, de hálával 

visszagondolva) szerezzek tapasztalatot. - Sajnos? - jártam olyanban is, ami 

szívügye volt az alapítóinak. Pár évre sikerült megvalósítaniuk azt a kis szigetet, 
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ami tényleg azon értékeket képviselte, amelyekről Tibor Bácsi is ír. Anyaként is 

szemlélve az elmúlt évtized változásait, azon morfondíroztam nem egyszer, mi a 

célja ennek az egésznek? Tudatos, gondosan kidolgozott rombolás lenne tán, 

hogy a jövő népe ne gondolkodjon, ne cselekedjen? Kinek az érdekeit szolgálják 

a változások? 

Nem lett magántanuló a gyermekem, igyekszem mellette állni és talán sikerült 

kicsit “szeretettel fertőzni” az iskolában. Most, hogy a költözés miatt 

intézményeket váltunk, abban bízok, hogy jó nyomot hagyunk magunk után. 

Szeretném, ha a megfelelő pozíciókban levők is úgy gondolnának a felnövekvők 

nevelésére, mint Tibor Bácsi. Szeretném a gyermekeimet biztonságban tudni... 

Üdvözlettel, 

 
Kiss Ferenc népzenész, az Etnofon Zenei Társulás  vezetője 

 

Drága Tibor Bátyám! 

Mindenben maximálisan egyetértek veled. Ilyenkor sajnálom, hogy évtizedeken 

keresztül szándékosan kerültem annak a lehetőségét, hogy közéleti szerepet 

vállaljak bármilyen szinten is. Segíteni csak úgy tudok neked, hogy terjesztem a 

TAN-t. 

Jó egészséget kívánok neked és Vilma nénémnek is, szeretettel. 

Kisferi 

 

 
Kékesi Enikő, újságíró, a Katolikus Rádió munkatársa 

 

Kedves Tibor bácsi! 

nagyon megértem aggódását a jelenlegi oktatási rendszert figyelemmel kísérve. 

Arra gondoltam, hogy a saját "eszközömmel" abban tudnám "hangossá tenni" a 

segélykiáltást, és kiáltványt, ha esetleg riport formájában is beszélhetnénk erről, 

és szívesen leadnám a katolikus rádióban.  

Nagy szükség van arra, hogy a hiteles embeek hallassák hangjukat ebben az 

eldurvult világban. Örömmel találkoznék Tibor bácsival, ha lehetőség lenne rá, 

hogy mikrofon előtt is beszélhessünk a sürgető helyzetről, hátha van remény a 

jóra fordulásra. 

Szeretettel ölelem Vilka nénit is, 

Enikő 

 

 
Ollé Piroska, nyugdíjas gyakorló pedagógus 

 

Drága Tibor! Örülök, hogy leírtad e sorokat, hiszem, hogy ez a tanítás jó iránya, 

mindenkoron. Megint úgy fogalmaztál, mint mindig: őszintén, kifejezően, 

lényegre törően. Nincs felesleges szó, csak amennyi szükséges... igen, így kell 
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tanítanunk ma is, és a jövőben is. Igen, ez a tanítás TÍZ PARANCSOLATA, 

amitől nem szabad eltérnünk. Hiszem, hogy így is lesz. 

Tisztelettel, szeretettel, hálával: Piroska /egykori tanítvány, kolléga, ma is 

szenvedélyesen tanító nyugdíjas pedagógus, nagymama/ 
 
 

 

II 

 

 

 
Dr. Heltai Miklós nyug. isk. igazgató a  Karácsony Sándor pedagógiai örökségét ápoló 

Csökmei kör vezetője 

 

Kedves Tibor Bátyám! 

Egyetértek a leírtakkal, meg azzal is, hogy hátha lesz olyan felelős vezető, aki 

figyelemre méltatja és elgondolkodik rajta. Hogy mennyire egyformán 

gondolkodunk, mellékelem a Csökmei Kör 2018. ápri.14.-i konferenciájának 

összefoglalását és javaslatait. Ezeket elküldtem az új miniszternek és a két 

államtitkárnak. Hátha... 

Barátsággal üdvözöl 

Heltai Miklós 

 

 

A vitaindítók (függelékben csatoltuk) és hozzászólások anyagából állítottuk 

össze javaslatainkat, melyeket tisztelettel ajánlunk az oktatásügy 

irányítóinak figyelmébe:  
1) A felhalmozódott pedagógiai problémák indokolttá teszik nevelésügyi 

kongresszus tartását. Ennek előkészítésébe be kellene vonni az alsó-, közép- és 

felsőfokú oktatásnevelés intézményeit széleskörű választási-delegálási eljárással. Külön 

szekcióba kellene tömöríteni az érdekvédelmi szervezetek és pártok képviselőit, 

meghatározva speciális kompetenciáikat. A kormányzati felelősök és képviselők 

jogköre az összegezés, reflektálás, a felvetett problémák további tanulmányozására 

állandó munkacsoportok létrehozásának kezdeményezése. 

 

2) A tantervek átdolgozásába, fejlesztésébe az eddiginél nagyobb mértékben 

kellene bevonni gyakorló pedagógusokat.  

 

3) Az éppen aktuális tantervi munkálatok befejezése után a 

neveléstudományok és gyakorló pedagógusok képviselőiből állandó tantervi 

munkacsoportokat kellene alakítani. 

 

4) A pedagógus továbbképzési rendszert sürgősen meg kellene újítani, 

tényleges lehetőséget adva a részvételre (órakedvezmények, tanulmányi szabadság, 

stb.).  

A továbbképzési ajánlatok kidolgozásába anyagi ösztönzéssel kellene bevonni a 

felsőoktatási intézményeket, tudományos kutatóintézeteket, laikus szervezetek 
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szigorúan csak pedagógiai tudományos szempontok alapján végzett akkreditációs 

eljárással minősíthetők kompetensnek.  

 

5) A tanártovábbképzések kiemelt szempontjává kellene tenni az autonóm 

pedagógus munkavégzés törvényi lehetőségeinek alkotó alkalmazására való felkészítést. 

Szükség esetén a törvényben, végrehajtási utasításban finomítani szükséges az 

illetékességek körét, csökkenteni a bürokratikus kötöttségeket. 

 

6) A sorvadóban lévő pedagógus továbbképzési rendszer megújításának 

alapkérdése kellene, hogy legyen: miként nyerhetjük meg a kommunikációs csatát a 

gépek ellen, miként helyezhetjük vissza jogaiba a tanár és diák közötti személyes 

kapcsolatokat az iskolai élet minél szélesebb köreiben? 

   

7) A központi irányítás pozitívumait megtartva rugalmasabbá kellene tenni a 

felügyelet, minősítési eljárás, finanszírozás szervezetét. 

 

8) Újra meg kellene vizsgálni a bérezésben a korábban szerzett 

többletjogosultságok utólagos (esetleg visszamenőleges) elismerését, felülvizsgálni a 

kötelező óraszámok és kötelező intézményi benntartózkodás kérdéseit. Közelíteni 

kellene az egyes foglalkozási csoportok bérezését az óvodától a középiskoláig. 

 

9) Meg kellene állítani az új „tantárgyak”bevezetésének erőltetését, mivel a 

klasszikus tantárgyi rendszer elegendő ezek későbbi elsajátításának megalapozásához. 

Az ún. készségtárgyakat viszont többlet lehetőségekhez kellene juttatni, elsősorban a 

tanórákon kívüli, szabadon választható formák kínálatbővítésével. 

 

10) Ösztönözni kellene autonóm diákszervezetek, ifjúsági mozgalmak 

működését oly módon, hogy mindezekben biztosított legyen a nevelés-lélektanilag 

indokolt felnőtt felügyelet és ennek bérezése is. Ehhez persze szükséges a gyermeki és 

diákjogok újbóli átgondolása, fenntartva a jelenlegi szabályozásnak azt a pozitívumát, 

amely a joggyakorlás mértékét az állampolgári jogokkal szinkronban a tényleges, 

életkori kompetenciákhoz köti. 

 

11) A virtuális szubkultúra és szubtársadalmi viszonyok hatása az ifjúságra csak 

a tanártársadalom áldozatvállalásával, a tanár-diák személyes kapcsolatok kiépítésével 

és működtetésével ellensúlyozható. Ennek lehetőségeit szabadidővel, bérezéssel, 

továbbképzéssel minden módon biztosítani, a kollégák közreműködését ösztönözni 

kellene. 

 

12) A felsőoktatásban újra át kellene gondolni a tömegképzés indokoltságát, 

szükségességét és felhasználhatóságának kérdését. Ugyanakkor a minőségi képzés 

(elitképzés) lehetőségeinek kiterjesztése is szükséges. Azt tartanánk kívánatosnak, ha a 

tanárképzés az egyetemi elitképzés körébe tartozna. 

 

13) Mindenképpen meg kellene oldani a tanárutánpótlás kérdését, különösen a 

természettudományos szakoknál, ha másképpen nem lehet, extra ösztöndíjak 

biztosításával, továbbá a kezdő tanárok szolgálati lakáshoz való juttatásával. Be kellene 

fejezni az egyciklusú tanárképzési rendszer helyreállítását, szervezeti rendszerének 

kialakítását, biztosítva a stúdiumok réstelen egymásra épülését, a filozófia prepedeutika 

tárgyainak (logika, lélektan), és a filozófiai, pedagógiai ismereteknek teljes körű 
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beépítését a képzésbe. A követelményrendszer újrafogalmazásával biztosítani kellene a 

képesítés és tényleges képzettség ekvivalenciáját. 

 

14) A szakkollégiumi rendszer bevált, fejlesztendő. Szükség lenne azonban az 

egykori Eötvös-kollégium hagyományait követő elitképző szakkollégiumok 

újraélesztésére. 

 

15) Az egyetemeken fokozott mértékben kellene teret és időt biztosítani az 

oktatók és hallgatók személyes munkakapcsolatai kiépítésére és működtetésére (tanári 

óraszámok!). 

 

Tisztelettel kérjük, szíveskedjenek javaslatainkat tanulmányozni. Örülnénk, ha 

ezekkel a szakmai eszmecseréket ösztönözhetnénk, ezekben, amennyiben igényt 

tartanak rá, képviselőink szívesen részt vesznek. 

 

 

 

Csepregi Oszkár nyug. kohómérnök. a magyarországi búvárrégészet úttörője 

 

Kedves Tibor! 

 

Hosszas halogatás után én is megszólalok. Vártam a többiek válaszát, de úgy 

látom, nem e világban élnek.  

 

Válaszom tömören: IGEN! (Mármint utópisztikus vagy.) Amiket leírtál, azok 

sajnos mind az ideák világába tartoznak. Mintha egy bölcs görög filozófus 

szövegét olvastam volna. Abban igazad van, hogy ez az ó "lenne" részben a 

megoldás (természetesen még néhány legalább ilyen fontos megállapítással 

kiegészítve, amelyekkel most nem terhellek. Ilyen út nincs. A valóság inkább a 

Duna deltájához hasonlít. Rettentő kusza,  különféle érdekekkel, át nem gondolt 

ötletekkel és következményekkel átitatva. (Sok szúnyog és kolera, pangó víz, 

iszap.) Nem csak magyar probléma ez, nézd meg Európát vagy az Egyesült 

Államokat. Mindenütt próbálkozások, és csak csőd és csőd.  

Már ott kezdődik a probléma, hogy az oktatás egységes, megalapozott 

megoldására való törekvés helyett pártprogramok kérdésévé süllyedt, 

átgondolatlan, pillanatnyi érdekekre és ötletekre épül az egész rendszer, a 

pillanatnyi uralkodó elit ideológiai és anyagi érdekeltségétől függően. Egyre 

inkább az ipari szabványok előírásainak megfelelően szigorú szabályok, 

kötöttségek, állandó központi ellenőrzés és annak következményei, 

pártszempontok érvényesülnek.  

 

Hiányzik a futurológia komolyan vétele. Látni kellene a jövő következményeit, 

elvárásait, és az ehhez igazodó oktatás módját, tárgyát, jellegét kellene 

figyelembe venni. S miután a gyorsuló idő világát éljük, minden változásra a 

tudomány és azt egyre szorosabban követő ipar, életmód elvárásainak 

megfelelően az oktatásnak ugyancsak gyorsan kellene reagálnia. Ehhez az 



 16 

iskoláknak megfelelő szabadságot, biztatást, támogatást kell biztosítani. Egy 

példa: Amikor a világkiállítás téma lett, rögtön létrejött egy kezdeményezés: 

idegenforgalmi szakközépiskola két idegen nyelvvel és komoly számítógépes 

ismeretekkel. A világkiállítás elmaradt, de a kezdeményezés országosan 

elterjedt, és jól képzett középkáderek megfelelő álláslehetőségét és 

továbbképzési alapjait teremtette meg, ezzel biztosítva egy komoly, országos 

igény kielégítését és idegenforgalmunk színvonalának emelését. De aztán jött a 

"konraszelekció". Isten se tudja, miért, központilag megszüntették a 

szakközépiskolai oktatási és képzési formát. 

 

De mondok sikertelen kísérletet is, amikor a társadalom nem ismerte fel a 

lehetőséget, és az előrevivő kezdeményezés elhalt. Figyelembe véve a 

vendéglátásban jelentkező vállalkozói kedvet, egy iskola megpróbálta a 

vendéglátás szakképzését. Ez szakács, felszolgáló és vállalkozói ismereteket 

kínált a fiataloknak. Óriási lehetőség, messze menően biztosítva egy leendő 

vállalkozás szakmai feltételeit. Mindezek ellenére ez a képzési forma 

megbukott. Az egy-egy szakmát "pincér-szakács" szakmát biztosító iskolák 

hagyománya nem engedte az új oktatási forma kivirágzását. 

 

Visszatérve javaslataidra, gondolj bele a következőkbe. Azzal, hogy az állam 

évtizedek óta anyagilag (ebből következően minőségileg lerohasztotta az 

oktatást, miként is lehetne azt személyileg és anyagilag az őt megillető 

színvonalra helyezni? Honnan vennéd el pl. a megfelelő, vonzó anyagi 

feltételeket? 100 Ft-ból csak 100 Ft-ot lehet elkölteni. Ha többet adsz ki, 

adósságspirálba kergeted az országot.  

És a jobb körülmények közé került más területek méltatlankodása, ellenállása 

buktatná meg a kísérletet. Az ilyen anyagi, pénzelosztási változásba egyéb 

rétegek nem mennének bele, védve kiváltságos helyzetüket. Tehát, kedves 

barátom, az ideák kevesek a materiális világ ("mindenki annyit ér, amennyije 

van" (!) ) S minden kis anyagi mozgás, javulás egyúttal a társadalom ellenállását 

növelné, mondván, már megint az oktatást, a pedagógusokat támogatjuk. Az 

egyéni érdekek kusza szövevénye könnyen legyőzi a közjót, a jövőben való 

hosszútávú gondolkodást.  

 

Az államháztartás csak lassú lépéseket enged meg, amit az infláció szépen 

felemészt. Csak nagyon hosszú távon lehet elérni a feltétlenül szükséges célokat. 

DE EL KELL KEZDENI!  Sajnos, hurráoptimizmussal nem megyünk semmire.  

 

Mindezeket figyelembe véve a többi passzus már részletkérdés. Ha érdekel, 

szívesen elmondom róluk a véleményem. De nemigen lennél kíváncsi rá, mert 

elrontottam az igaz, tiszta szívből jövő ideáidat. Ezért elnézést kérek. Hidd el, 

én is szeretnék hinni az általad leírt program megvalósulásában. De amíg 

ember él a földön és a (pillanatnyi érdekek) uralják a világot, ez így csak 
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utópia. Nem hiszed? Mondjak példát? Gondolj csak a világ politikai és 

gazdasági vezetőinek magatartására:: az ivóvíz probléma,klímaváltozás 

kezelése, tengerek szennyezése ózonlyuk stb. Nem fárasztalak tovább. És ne 

haragudj, ha elrontottam a kedvedet. Tudom, én is azt mondom, hogy hinni 

kell a pozitív változásban. Hit nélkül nincs jövőnk. A kérdés csak az, miben 

hiszünk.  

Tisztelettel és baráti üdvözlettel 

 

Csepregi Oszkár,  

egy gittet rágó egylettag 
 

  
Dr. Pécsi Tamás nyug. állatorvos, író 

 

Kedves Tibor Bácsi! 

         

(Én most csak a te felszólításodra szólítlak meg így, de ha volna a fiatalságnak 

objektív mértékegysége, akkor függetlenül a születésünk óta eltelt évek számától 

én feltétel nélkül Tibor ecsémnek szólítottalak volna!) 

         

A múlt héten megkaptam a „téziseidet” az iskolai oktatásról. Ha az egész 

életemen nem húzódna rajta egy vörös fonál, amin az „Oktatási reform” szavak 

virítanak, úgy vélném valami vadonatúj dolgot emlegetsz. Azt hiszem, nem 

túlzok, amikor azt állítom, hogy az iskolák államosítása óta folyamatos oktatási 

reform van Magyarországon. Ebben a nagy folyamatos reformban úgy veszem 

észre valahol elveszett a gyerek. (Talán meg sem fürdettük, amikor 

megszületett. Talán kiöntöttük a fürdővízzel együtt, de az biztos, hogy mostmár 

nincs gyerek.) Elveszett a gyereknevelés, miközben minden rendszer, minden 

kormány idején nemzethalált vizionálunk, és minden kormány büszkén kijelenti, 

hogy most már igazán megoldja a gyermekvállalás kérdését. 

  

Hogy milyen fontos kérdést feszegetünk, hadd mondok el egy történetet, ami az 

én mikrokörnyezetemben történt. A napokban egy pedagógus jóbarátom feltett 

egy írást, amelyben két történetet elevenített fel. Peti és Tomi történetében az 

volt a közös, hogy mindkettőjüket az osztálytársak segítették át egy-egy 

kirándulás számukra leküzdhetetlen akadályain. 

A semmit mondó: „cuki történet”, „megható”, „gratulálok” meg hasonló 

reagálások mellett néhány komoly szóval egy kisebb fajta vita kerekedett, 

inkább csak vitátcska, mert a vélemények nem ellentmondtak egymásnak, 

inkább kiegészítették, árnyalták egymást. A nekem legkedvesebbeket (sorrend 

nélkül) kigyűjtöttem: 

„Jó lenne, ha minden közösségben ezt az összetartást, ezt az egymásra figyelést, 

egymással törődést lehetne érezni!” 
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„Tomi és Peti története megható, de én elgondolkodtam inkább. Ahhoz, hogy 

ilyen gyerekek "teremjenek" sok példaadó felnőtt (szülő, pedagógus) kell. 

Szeretném hinni, sokan vannak.” 

„Szeretem az iskolámat. Szeretek gyerekekkel lenni!” (Az a fontosabb, hogy a 

gyerekek szeretik-e őt? De aki így vall az iskoláról azt nem lehet nem szeretni) 

„Én azért találok példaadó szülőt is, pedagógust is, hinni kell bennük, szeretni 

őket is! Csak a szülő-gyerek-pedagógus trió képes csodákra!” 

„Azért a "találok" és a "sokan vannak" között nemcsak mennyiségben, hanem a 

nevelés minőségében van különbség. Én azt hiszem, hogy a triumvirátus 

legfontosabb szereplője a pedagógus. A szülő olyan amilyen. A mai rohamosan 

romló erkölcsű világunkban a szülők is egyre rosszabbak. A ma szülőkorba 

lépett gyerekeket szüleik (a nagyszülő korosztály, azaz mi) nem tanították meg a 

szeretetre. A szerencsés gyerekek olyan mikrovilágban nőttek/nőnek fel, ahol 

rátalálhatnak a szeretetre, talán azt is megtanulják, hogy hol a boldogság 

mostanában. A kevésbé szerencsések találnak egy-két pedagógust, akikre 

felnézhetnek, és akik megmutatják nekik a világ igazi értékeit. Egy kimagasló 

pedagógus javítani tudja a szülő hibáit, jó esetben helyrehozni is, de ez fordítva 

nem működik. Ezért látom én a pedagógusokat még most is a gyermeknevelés 

legfontosabb szereplőinek. Hála Istennek nemcsak a gyermekkoromban, hanem 

napjainkban is sok kiváló pedagógust ismertem meg.” 

  

Azt hiszem, a vitácska summája könnyen megfogalmazható: „Csak a szülő-

gyerek-pedagógus trió képes csodákra!” E jelszó értelmében, ne csak az iskolai 

nevelésről beszéljünk, hanem a gyermek neveléséről, amelyben hangsúlyozottan 

a támaszkodunk a szülőkre. 

Én úgy gondolom, hogy egy valódi társadalmi vita alapján össze kellene állítani 

egy valódi petíciót. Vitaindítónak jó lennének a pontokba szedett téziseid: 

  

1. Tudat

osítani kell minden módon, hogy nemzeti alapon álló, demokratikus, 

polgári társadalmat akarunk. 

2. Ehhez 

létrehozni kell hozni egy nemzeti közmegegyezésen alapuló nevelési-

oktatási reformot. 

3. A 

nevelés-oktatás legfontosabb terepe a család és az iskola. Éppen ezért 

ezek anyagi és erkölcsi támogatását minden más politikai cél elé 

helyezendő. 

4. Az 

egyetemi és főiskolai pedagógusképzés szakmai színvonalának növelése 

mellett - a természettudományos szakoknál is - hangsúlyos szerepe van 
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az emberi lélek megismerését segítő ismereteknek, valamint a 

személyiség- és élményközpontú metodikáknak. 

5. Alkal

massági vizsga nélkül tehát senkit ne engedjenek a pedagógus pályára. 

Pedagógus csak a legkvalifikáltabb, a legrátermettebb jelölt lehet. 

6. Meg 

kell szüntetni azt a szemléletet, mely szerint a pedagógus a nemzet 

napszámosa! A pedagógusokat illesse meg, más értelmiségi pályákhoz 

hasonló magas fizetési 

7. Csökk

enteni kell a pedagógusok leterheltségét. A heti órák számát maximum 

18-20 órára, az osztálylétszámot 20 főre. 

8. Az 

órán kívüli közösségi összejövetelek (művészeti, sport és más 

szakkörök) nevelés szempontjából kivételes lehetőségek. 

Megkülönböztetett figyelmet érdemelnek. Az irányítókat magas 

óradíjban, tiszteletdíjban kell részesíteni. 

9. Hangs

úlyosan fontos, hogy a nevelési, oktatási intézmények vezetői csak 

empatikus, szakmailag kiváló személyiségek lehessenek. 

10.A pedagógus kar női túlsúlyának csökkentése érdekében a felvételi 

vizsgáknál halaszthatatlan a férfi jelültek pozitív diszkriminálása. 

  

Én valahogy így képzelem el a majdanit s nem fogod azt mondani, hogy 

vajúdtak a hegyek, de egeret szültek. (De legalább mondd azt, hogy szép, 

aranyos fehérek azok az egerek?!) 

Szeretettel üdvözöl benneteket Samu. 

 

 
Dr. Tóth Tibor orvos, a Korányi társaság elnöke 

  

Drága Tibor bátyám! 

Még munkába indulás előtt - elolvasván írásodat - az alábbiak ötlöttek eszembe. 

Minden szavaddal, a hangsúlyokkal is teljesen egyetértek. 

65 év aktív PEDAGÓGUSKÉNT végzett munkád a fedezete. 

Egyik eredményes bizonyítékod éppen én vagyok. 

Ha lehet, kiegészíteném a leírtakat. 

Kötelezővé tenném a BIBLIA-oktatást. / miként Izraelben ez érettségi tárgy / 

Ragaszkodva az eredeti Károli Gáspár fordításhoz. 

A tanári-tanítói pályához alkalmassági vizsgát végeztetnék. 

Psychológiai  vizsgálatot is végeztetnék felvételikor 

A leírtakon kívül forszíroznám az Önképzőköröket is. 
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Van tehát tennivaló, reményeim szerint nem lehetetlenek. 

A jelenlegi politikai vezetés érzékenynek látszik a jó javaslatokra. 

Küldd el írásodat Kásler Miklós professzor úrnak. 

Örömömre szolgál, hogy életjelt adtál magadról. 

Vilmával együtt ölellek: Tibor 

 

 
Hargita Péter főiskolai zene- és énektanár 

 

KEDVES TIBOR BÁTYÁM!  

 

Megtisztelve érzem magam, hogy olvashatom írásaidat. 

Szívesen alá is írnám, ha netán beadvány lenne belőle.  

 Valahogy a zenélést - élmény pedagógia jelleggel - bele csempészném, mint 

aminek bizonyítottan nem csak művészeti, hanem közösséget és idegrendszert 

fejlesztő "mellékhatása" is van. 

Neked bevallom, hogy egyre kevésbé tudok azonosulni azzal amit tanítok - a 

Kodály módszernek hitt (legtöbbnyire ingerszegénnyé vált) tankönyv ízű 

oktatással. Rettentő sok érdekesebbnél érdekesebb lehetőség lenne az iskolai 

megfakult énekoktatás felélesztésére. 

Először is a tankönyvekben alul reprezentált a ritmus. Bár Kodály is azt 

mondta, hogy "a ritmus jár elöl" mégis oktatásunkban egy nagyon primitív 

szinten megragadt. Információim szerint az Ádám Jenő által kidolgozott 

anyagban 150 oldalnyi csak avval foglalkozott, de a megjelent anyagból 

kimaradt. Orf remek anyagot (módszert és hangszereket) állított elő, csak  

használni kellene. A ritmus hangszerek világa a legszínesebb hangszercsoport. 

Vannak új csoportos módszerek: harangjáték, színes tubafon csoport, dob 

együttes stb. 

A zene és a mozgás együtt jár, és mi mit akarunk elérni, hogy nem mozogjon a 

gyerek, hanem fegyelmezetten énekeljen, és a legjobb zenéket mozdulatlanul 

hallgassa (mert így neveljük zenehallgatóvá) Dalcroze valamit megsejtett ebből. 

Kézenfekvő lenne a néptánc oktatása - mint ahogyan azt sok helyen csinálják is 

- de a tanítóink többsége nem tud néptáncolni (én sem), és nincs is benne a 

tanítóképzés programjában. 

Népzene - zenei anyanyelv. Kodály idejében még nem állt rendelkezésre 

könnyen kezelhető autentikus előadást hordozó eszköz. Ma már zeneakadémián 

tanítják a népzenét, egyre több stílust ismerő énekesünk és szakemberünk van - 

mi mégis kotta alapon tanítunk (itt a főiskolán is. Nincs képzők programjában az 

autentikus népzene, citera, népi furulya). 

 

A tárház nagyon színes, ember (lehetne hívni oktatni) van, csak pénz és akarat 

nincs. No, meg a diákság 70% sem tud énekelni, zenélni, mert ez kimaradt az 

életükből. 
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Úgy gondoltam megosztom veled ezeket. Köszönöm, hogy meghallgattál. 

Baráti szeretettel: H. Péter 
 
 

 
 
 

 
Lázár Péter drámapedagógus 

 

Köszönöm, hogy velem is megosztottad gondolataidat a jövő iskolájáról.  

Teljes mértékben egyetértek minden pontjával és hiszek benne, hogy már nincs 

olyan messze a pillanat, amikor a gyakorlatba is átültethetjük ezeket az 

alapelveket. Arra most kevés esélyt látok, hogy döntéshozói szinten megértenék 

az üzenetet és valami gyökeres változás történne. Mindemellett ezt a kaput is 

döngetni kell folyamatosan, hiszen a hivatalokban is emberek ülnek, és nem 

lehet tudni, hogy kivel mikor történik valami csoda a saját damaszkuszi útján...  

Lehet, hogy a változás alulról fog indulni, mert egyre nagyobb a társadalmi 

igény egy olyan iskolára, amit megálmodtál. A magam részéről minden időt és 

energiát erre fogok szánni, ha elérkezik az a pillanat, amikor minden "dolgos 

kézre" szükség lesz. Addig is a magvetésben veszek részt a munkám adta 

keretek között, minden alkalmat megragadva - amikor felnőttekkel dolgozom - , 

hogy egy ilyen iskoláról gondolkodhassunk. 

 

Éppen azon a napom, amikor a leveled érkezett, kaptam egy felkérést 

drámaprogramok tervezésére és megvalósítására olyan iskolák részére, ahol 

nagy a lemorzsolódás veszélye. Ez egy két éves projekt (még a szótól is kiráz a 

hideg), tehát nem célja a rendszer megváltoztatása, csak a toldozgatás-

foltozgatás, viszont alkalmas arra, hogy segítse, előkészítse a nevelési-oktatási 

rendszerváltást. Nem elvárás, hogy az utóbbi évtizedekben kialakult trendbe 

illeszkedő  foglalkozások (egész színházi előadást feldolgozó "kerekasztalos" 

TIE foglalkozások vagy pörgős tanítási drámaórák) legyen, ezért szabadon 

gondolkodni más stílusú foglalkozásokban. A program lehetőséget ad (sőt 

ösztönöz) elismert szakértők, mesterek mentorként történő bevonására. Nagy 

örömömre szolgálna, ha el tudnád vállalni ezt a segítő munkát, már csak azért is 

mert minden ,amit Tőled kaptam, életre szóló szellemi tápláléknak bizonyult. 

Maga a program a következő két tanévben fut, tehát július augusztusban  kell 

részletesen kidolgoznunk az óraterveket és elkészítenünk az eszközöket, 

kellékeket. Ezt a szakaszt - és az esetleges menet közbeni újratervezéseket 

"távmunkában", levelezéssel tudnád segíteni." Postafordultával" kellene egy 

gyors válasz, hogy el tudsz-e bennünket vállalni. (Boráros Miladával fogunk 

együtt dolgozni, aki Prágában végzett a színművészetin, és bábtervező férjével 

és 3 gyermekükkel itt él Zalában.) 

 

Reménykedve várom válaszod: 
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Farkas István, mérnök 

 

Már eszmefuttatásod első olvasására elhatároztam, hogy ezúttal válaszolni fogok 

felhívásodra. Nem azért, mert nem értek egyet a felvetett gondolatokkal, hanem 

azért, mert az én mérnöki agyam lát még egy fontos összetevőt az iskolai 

nevelés – és még inkább a jövő – vonatkozásában. Ez pedig az a modern 

információs környezet, amelyben a mai szülő, pedagógus, politikus működik, 

amikor a világnézete által diktált nevelési-, oktatási folyamatot, politikát 

gyakorolja, alakítja. 

Itt most nem a nevelők munkáját – megfelelő használat mellett – segítő 

informatikai háttérre gondolok. Ha már utópiát említettél, 20 évesen a Kazohinia 

olvasásakor kaptam egy kis útmutatást a technológiai fejlődés és az ahhoz 

kötődő elkényelmesedés – mind fizikai, mind szellemi -  kockázatairól is. Amit 

viszont most több mint 50 év múltán tapasztalok, az minden képzeletet 

felülmúló veszélyt jelent – most már nemcsak az elkényelmesedés, hanem – az 

egyén és az egész emberi faj  gyakorlati önpusztításának lehetősége miatt. Azt 

hiszem ismersz annyira, hogy sem prűd, sem túlságosan álszent nem vagyok, sőt 

– már csak szakmám miatt is - elég nyitott vagyok az új dolgokra. Ami felé 

viszont most a világ halad, az az emberből a legrosszabbat – a túlzott 

önbizalmat  - hozza ki, ami a civilizáció mázának fokozatos leválásához 

vezethet. A technológiai fejlődés nemcsak olyan képességekhez juttatja az 

embert (pl. gyógyászatban), mely már-már a teremtés, a világ korlátlan 

megváltoztathatóságának a határait feszegeti, hanem olyan manipulációs 

lehetőséget (drogok, internet, virtuális világ)  biztosít, mely ellen nem látom, 

hogy hogyan lehet majd sikeresen felvenni a harcot. Ember legyen a talpán az az 

oktatáspolitikus, aki ebben a közegben majd sikert ér el. Mindazon feltételek 

melyekről írtál szükséges, de nem elégséges feltételei a jövő biztosításának. 

  

Magam nem lévén pedagógus (bár nevelek), nem látom a pontos módszertanát 

annak, hogy a fenti romboló hatásokat kiszűrjük, de legalább is minimalizáljuk. 

Véleményem szerint még az egyéni példamutatás vagy a vallás sem tud ezen 

segíteni, sőt pl. a muszlim vallás ennek a technológiai fejlődésnek minden 

eszközét felhasználja romboló céljai érdekében (most egy pillanatra tekintsünk 

el attól, hogy az iszlám nemcsak vallás, hanem politikai berendezkedés is, és 

szeretném elhinni amit  egyesek állítanak, hogy a mostani problémák az iszlám 

mint politika – és nem mint vallás – természetéből adódnak). 

A tiltás nyilván nem megoldás a technológiai haladás által felkínált eszközök, 

nézetek, stb. kordában tartására, de valamilyen stratégiát ki kell találni a nevelők 

legjobb szándékai, módszerei mellett is a neveltekre zúduló ellen-információ 

kompenzálására. A liberalizmus biztosan nem ad választ erre. Örülök annak, 

hogy  a mi országunk is aktívan hirdeti a hagyományos értékek megbecsülését, 

és a józan ész elsőbbségét a vonzó divatokkal szemben. Ezzel együtt, a 
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szakembereknek kell találni valamilyen módszert az egészen fiatal korosztály 

érdeklődésének a káros (de számukra vonzó) irányból történő visszafordítására. 

Sajnos (ilyen szempontból) a technológia és vele arányosan ezek a hatások az 

időben exponenciálisan fejlődnek/növekednek, nem sok idő van a 

beavatkozásra. 

  

Baráti üdvözlettel, 

 

 
 
 

 

Gergár Mária, drámapedagógus 
 

Köszönöm, hogy megosztottad a gondolataidat. Természetesen minden 

mondatoddal egyetértek. 

Csak egy kicsi kiegészítéssel élnék: 

 

Irányítás - és társadalmi szerep 
A társadalmi élet gyógyulását nem várhatjuk, ha az intézményes oktatás-nevelés 

nem újulhat meg folyamatosan, ez pedig egyedül úgy valósulhat meg, ha a 

szférában történő bármilyen tárgyú (tanügyi-igazgatási, tantervi szabályozás-

béli, pénzügyi, stb.) döntéseket közvetlenül azok az emberek hozzák, akik abban 

ténylegesen dolgoznak. Tehát nem olyanok, akik valaha tanítottak, hanem akik a 

döntéshozatal idején is gyakorló óvónők, tanítók, tanárok, terapeuták. Igaz, 

szokatlanul új szervezeti formákat kellene megteremteni ehhez, s fejtöréssel is 

járna. Kérdés: van-e akarat és cselekvőerő? 

 

Végre tisztázni kellene (rendet rakni a fejekben-szívekben): 

 

 A gazdasági szféra olyan a társadalom szervezetében, mint a cselekvés 

szervrendszere;  a kezek, lábak, melyek önmagukban nem létezhetnek a szív 

munkája, a légzés és a fej idegi-érzékszervi működése nélkül. Egymásrautaltság 

van közöttük.  

A fej (a szellemi-kulturális szféra) csak akkor tudja betölteni a szerepét, ha 

szabadon, királyi nyugalomban hordoztatva tevékenykedhet a test két fenntartó 

(!) része (állami-jogi és a gazdasági szféra) által. 

 

Az oktatási intézmények fenntartása pedig nem lehet könyöradomány, nem lehet 

ajándékpénz a profitot termelő ágazat részéről!  

Mielőtt bármi másra fordítanák a rendelkezésre álló bevételt, abból elsőként az 

oktatás számára kell biztosítani elegendő összeget - minden más csak ez után 

jöhet -, hiszen pusztán józanésszel belátható: nemcsak az, hogy ennél jobb 

befektetés nem létezik, hanem annak megértése is, hogy eredményes oktatás-
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nevelés nélkül nem létezhetne eredményes gazdasági élet sem. A gazdaság az 

oktatásból él - ezért ha élni akar, éltetnie kell az élettőjét.  

 

Ez az angyali kör nem teremthető meg egycsapásra, de ha elkezdődhetne egy 

ilyen irányú folyamat, akkor a "szabadság-egyenlőség-testvériség" eszméje is a 

lassan a helyére kerülhetne, s a mai betegítő gyakorlat, mely szerint minden 

(állami-jogi és kulturális élet) alárendelődik a gazdasági érdekeknek - jobban 

mondva szűk csoportérdekeknek - a gyógyulás útjára léphetne, hogy az állami-

jogi irányítás és a kultúra  betölthesse a valódi szerepét. A jogi szférában 

érvényesülhetne az egyenlőség, a gazdaság terén a  testvériség s a kultúrában a 

szabadság. Így valóban emberi világ épülhetne. 

 

Pedagógusképzés 
Hála Istennek, vannak ma is Magyarországon valódi, a szó legnemesebb 

értelmében vett pedagógusok, akik tág látókörrel bírnak, és képesek a 

lényeglátásra, ezért tudják:  A megszerzett ismeretek és a metodika "csak" 

eszközök, és ha ezeknél leragadunk,  olyanná lesz a legfáradságosabb munkánk 

is, mint egy szép csokor vágott virág: egy darabig virul, majd vagy elszárad, 

vagy elrothad, de mindenképp az enyészeté lesz.  

A forráshoz kell visszamenni: az Emberhez, aki oktat-nevel. 

 

A nevelő a saját emberségével nevel, azaz támogatja a felnövekvőket a 

növekedésben. Ezért a képzésnek elsősorban a leendő pedagógust kell lelkileg-

szellemileg felvértezniük, őt emberségében, önnevelő erejében kell tudniuk 

megszilárdítani, ill. ebben támogatni, hogy  a szaporodó és erősödő napi 

kihívások idején állni tudja a sarat. Ha ez nem történik meg, akkor a tanítók, 

tanárok mással sem fognak találkozni, mint a saját alkalmatlanságuk érzésével. 

És az érzés reális lesz. 

 

Mindezt csak úgy tudom elképzelni, hogy az elmélet és a gyakorlat azonos 

súllyal és mértékkel van jelen a képzésben. Sőt, a gyakorlatnak időben jó 

megelőznie az elméletet, hiszen nincs az a neveléselméleti kurzus, amelyik 

önmagában állva ne élettől elszakadt laboratóriumként tekintene az iskolára, s 

ne papírmasé figurákként  a gyerekekre. Nem lehet ui. büntetlenül megkerülni a 

végső kérdéseket: születés, felnőtté válás, halál -  egészség, betegség, gyógyulás. 

 

Az előttünk álló idők olyan embereket kívánnak, akik még a személyes 

bukásaikból és tragédiáikból is erőt tudnak majd meríteni.  

 

Talán lelsz köztük felhasználható gondolat-töredékeket. 

 

Szeretettel: Marika 
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Dr. Trencsényi László, nyug. egyetemi tanár 

 

Tiborkám, kösz, hogy megosztottad, írásodban ráismertem a hallgatóimnak 

sokszor vetített Kovászember c. interjúd fő gondolataira, de azóta annyi kérdés 

keletkezett. Engedelmeddel beleírtam. A piros nem a dolgozatjavító tanáré, 

hanem a számítógép javítószíne. 

Ölel. 

Laci 

 

Az iskolai nevelés és a jövő 
 

 utópisztikus volnék? 

 

65 éven át – nem tévedés - tanítottam. Több korszak több iskolájában.  Hívévé 

váltam Karácsony Sándor pedagógiájának és a mellérendelésen alapuló 

drámapedagógiának. Az utolsó 25 évben tanítóképző főiskolásaimat próbáltam 

meggyőzni pedagógiai szemléletem és módszerem eredményességéről, s arról, 

hogy a drámapedagógia otthonos a tantárgyi nevelésben és a színháziban is. 

 A magyar jövő és az iskolai nevelés kapcsolatáról, gondoltam, leírom, mit is 

gondolok. Most, hogy lassan kikopok az életből. (Újabb kerekszám közelébe 

kerültem.) 

 

Fogalmazhatnék ekként is: 

 

 Ha én kerülök döntési helyzetbe valamikor a rendszerváltás után 

- szólok egyes szám első személyben - 

  

 - Tudatosítom minden módon, hogy nemzeti alapon álló, demokratikus, polgári 

társadalmat akarunk létrehozni, melynek eléréséhez és tartósításához nevelési-

oktatási reformot – a sorrend fontos - kezdeményezek.Tibor, ismersz, én a 

sorrenden vitáznék veled, a globalizáció és az  európai integráció (vagyis a 

„világpolgárság”, nemzetközi horizonton is talpon maradó személyiség lealább 

ennyire fontos cél. 70 évemmel meg megtanultam, hogy „társadalmat nem lehet 

LÉTREHOZNI”, az  öntörvényei szerint LÉTRE JÖN (lesz olyan, amilyen, de 

lesz, ebben lehet neki segíteni, lehet gátolni). S végkép nem tudom ki az a 

többes szám első személy. Veled vállalom, de sokakkal – „innen is”, „onnan is” 

nem. Sokan KÜLÖNBÖZŐ társadalmat akarnak  

- A nevelés-oktatás legfontosabb terepe a család és az iskola. Jól tudod te is, 

hogy már nem. Legalább ennyire (persze az óvoda is), a közművelődés 

intézményhálózata, a nonformálisan szerveződő civil világ (legyen cserkész, 

legyen uttörő stb.), s hát a virtuális valóság, a média is. Mindnek adnék 

ÁLLAMI támogatást – többet -, s főképp a nyilvánosságban  adnék helyet 
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mindezeknek, jó példáknak is, drámák feltárásának is.Éppen ezért ezek anyagi 

és erkölcsi támogatását minden más politikai cél elé helyezem. 

- Az egyetemi és főiskolai pedagógusképzés szakmai színvonalának növelése 

mellett - a természettudományos szakoknál is - hangsúlyos szerepet szánok az 

emberi lélek  és az emberi csoport, emberi társadalom megismerését segítő 

ismereteknek, valamint a személyiség- és élményközpontú 

metodikáknak.Egyetértek. Tán tudod, hogy a NER kormánya csökkentette felére 

a pedagógiai-pszichológiai tárgyakat a tanárképzésben! Úgymond: „ aki tudja a 

fizikát, az tanítani is tudja” A posztgraduális továbbképzéseknél ugyanúgy. 

 - Tudomásul veszem, hogy nem mindenki alkalmas arra, hogy nevelve tanítson. 

Alkalmassági vizsga nélkül tehát senkit nem bocsátanék a pályára. Pedagógus 

csak a legkvalifikáltabb, a legrátermettebb jelölt lehet. Hogyan döntöd el egy 18 

éves suhancnál, hogy mivé érik? Mik az alkalmasság kritériumai? Tudd: A 

bolognai tanárképzést, mely kitolta 21 évre az érett ifjú pályaválasztását, a NER 

tiltotta be. Inkább olyasmit írnék, hogy  olyan felvételi rendszert dolgoznék ki, 

ahol a kamaszkorban gyerekekkel végzett önkéntes munka eredményei 

beszámítanak (cserkész őrsvezetők a legjobb tanítványaim a szintén betiltott és 

végét járó Játék- és szabadidőszakon)  

- A nevelőpályát azzal is vonzóvá igyekszem tenni, hogy az ott, hivatásszerűen 

dolgozókat más értelmiségi pályákhoz hasonló magas fizetési kategóriába 

helyezem. Meg is fogalmazom: semmi nem lehet fontosabb az embernevelésnél. 

OK 

- A heti órák számát csökkentem, 18-20 órában maximálom. Leterhelt 

pedagógustól nem várható minőségi munka. OK 

 - Az osztály létszámának felső határát 20 főben jelölöm meg. Nevelés nagyobb 

létszámú osztályban elképzelhetetlen.OK 

 - Az órán kívüli közösségi összejövetelek, művészeti, sport és más szakkörök, 

mint nevelés szempontjából kivételes lehetőségek, megkülönböztetett figyelmet 

érdemelnek. Az irányítókat magas óradíjban, tiszteletdíjban igyekszem 

részesíteni. Az ifjúsági szervezeteket, mint a cserkészet, magyarország 

felfedezői mozgalom, úttörők, ifjúsági vöröskereszt, gyermekbarátok, egyházi 

ifjúsági szervezetek, Örökség Gyermek Népművészeti Egyesület stb. kiváló 

vezetők képzésével is támogatom. 

 - Hangsúlyt helyezek arra, hogy a nevelési, oktatási intézmények vezetői csak 

empatikus, szakmailag kiváló személyiségek közül kerülhessenek ki Hogyan? 

 - A pedagógus kar női túlsúlyának csökkentése halaszthatatlan. A férfi tanárok 

az iskolai tantestületekben nélkülözhetetlenek.  

Mit gondolsz a tantervről? (tantárgyi rendszerről? Tudományok rendszere vagy 

integrált témakörök) 

A taneszközökről? 

Egyáltalán a tanóráról (projektek?) 

Mit gondolsz a minőségbiztosításról (tanácsadás, szakértés, felügyelet?) 
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Mit gondolsz helyi társadalom és iskola viszonyáról? Állam, teleülési 

önkormányzat, szülői ház, alapítvány, egyház mint tulajdonos? 

Diákönkormányzat? 

Mit gondolsz a szegény, mélyszegény diákok tanulási esélyeiről? 

Mit gondolsz a tankötelezettség felső határáról? Mit gondolsz az általánossá 

teendő érettségiről? Mit gondolsz az „egyszer használatos szakmunkásokról”? 

Mit gondolsz a multikulturalitásról (cigányság, kinaiak, vietnamiak, svábok 

ruszinok, tótok, oláhok, szerbek, horvátok, bunyevácok stb. Lassítanád-e az 

asszimilációt vagy gyorsítanád? 

Mit gondolsz a fogyisok integrációjáról, ellátásáról? Együtt vagy külön? 

Mit gondolsz a kisiskolások terheiről?  Folytatódjék az óvodai típusú életük még 

vagy két évig, vagy decemberre tanuljanak meg írni-olvasni? 

Pályaorientáció, pályaválasztás? 

 

A végén, szkeptikusan. 

 Gondolom, ennek az írásnak is az lesz a sorsa, mint annyi másnak,  Félretétetik. 

S a legvégén, optimistán. 

 Hátha lesznek néhányan, akik elolvassák a fentieket, s találnak benne 

termékenyítő gondolatot. 

Sőt, azt is el tudom képzelni, hogy egyszer majd, a nyolc dédunokánk 

valamelyikének a kezébe kerül ez az írás, mint amolyan pedagógiai végrendelet, 

csettint egyet az ujjával, felforrósodik az agya, s azt mondja, Vajda Jánost 

idézve::”Lehet még itt valami!.” 

 

*** 

 

 
Cserna Csaba Frankfurtban dolgozó tervező mérnök levele a köztársasági elnöknek 

 

 

Tiborkám, ezt a levelet küldtem el a köztársasági elnök úrnak.: Ölellek: Csaba 

 
 

KÖZTÁRSASÁGI ELNÖKI HIVATAL 

ÁDER JÁNOS ELNÖK ÚRNAK 
1014 Budapest Szent György tér 1-2 

 

 

Tisztelt Elnök Úr! 

 
A Magyarország Barátai Alapítvány három szervezésében élvezhettem Elnök Úr 

és Anita Asszony vendégszeretetét és feleségemmel, Láng Judittal alkalmunk 

volt bemutatkozni. 
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29 éve Frankfurtban élek és folyamatos a kapcsolat mesteremmel, Debreczeni 

Tiborral. Az ő általa összeállított és szerkesztett, az 1956-os forradalom és 

szabadságharc tiszteletére készített emlékműsorunkat több városban előadtuk, 

melyre Elnök Urat is meghívtuk.  

Ezúton szeretném figyelmébe ajánlani Debreczeni tanár úr néhány gondolatát a 

levelem mellékletében, amelyben egy hosszú távú, nemzeti alapon álló nevelési-

oktatási reform elképzelését megfogalmazza.  

65 éves pedagógusi pályája és életműve tapasztalatait szeretné átadni azoknak, 

akik az iskolai nevelésért felelősek.   

 

Tisztelettel üdvözlöm: 

 

 

III 

 

 

A szöveget a  facebookon 235-en tetszikelték, 145-en osztották meg, s az 

alábbiakban közlöm a bejegyzéseket. 

 

 
Zsuzsa Cserép  Tökeletesen egyetertek Veled.Tanitani es nevelni csak küldetesből es szeretetből  lehet. 
 

5 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Benkő Benedek Kedves Tibor! A fent leírtak TÖKÉLETESEN mutatják a helyes irányt! S talán még nem késő, 

hogy a döntési helyzetben lévők felfigyeljenek rá és CSELEKEDJENEK! 
 

1 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Zoli Szabó Tanárúr! Tisztelettel köszönöm a hasznosan együtt töltött élménydús órákat! Talán a 15 éve 

Tiszavárkonyban része lehettem És ki az a Pál? című monodrámának, nem tudtam megköszönni, hálám jeléül 

fogadja a fogason hagyott szalmakalapomat. Örömmel tölt el, hogy még mindig aktív. Isten áldása kísérje 

további életutját 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Jankai-Nagy Tímea Drága Tanárúr!  

Ismét élmény volt olvasni az írását! � 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

https://www.facebook.com/zsuzsa.cserep.1?fref=ufi
https://www.facebook.com/ufi/reaction/profile/browser/?ft_ent_identifier=1730236710378231_1730248543710381&av=100001757565635
https://www.facebook.com/ufi/reaction/profile/browser/?ft_ent_identifier=1730236710378231_1730248543710381&av=100001757565635
https://www.facebook.com/ufi/reaction/profile/browser/?ft_ent_identifier=1730236710378231_1730248543710381&av=100001757565635
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7/posts/1730236710378231?comment_id=1730248543710381&comment_tracking=%7B%22tn%22%3A%22R9%22%7D
https://www.facebook.com/benko.benedek.3?fref=ufi
https://www.facebook.com/ufi/reaction/profile/browser/?ft_ent_identifier=1730236710378231_1730250623710173&av=100001757565635
https://www.facebook.com/ufi/reaction/profile/browser/?ft_ent_identifier=1730236710378231_1730250623710173&av=100001757565635
https://www.facebook.com/ufi/reaction/profile/browser/?ft_ent_identifier=1730236710378231_1730250623710173&av=100001757565635
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7/posts/1730236710378231?comment_id=1730250623710173&comment_tracking=%7B%22tn%22%3A%22R9%22%7D
https://www.facebook.com/zoli.szabo.7161?fref=ufi
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7/posts/1730236710378231?comment_id=1730254107043158&comment_tracking=%7B%22tn%22%3A%22R9%22%7D
https://www.facebook.com/jankainagy.timea?fref=ufi
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7
https://www.facebook.com/tibor.debreczeni.7/posts/1730236710378231?comment_id=1730282427040326&comment_tracking=%7B%22tn%22%3A%22R9%22%7D
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Nyíri Dánielné Ilyen elvi alapokon szívesen működnék közre. Nevelésben és oktatásban. "A sorrend fontos". 
 

1 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Dóra Horvátné Petes Tanárúr! Köszönöm ezt az írást! Minden pedagógusnak és akik a neveléssel -oktatással 

foglalkoznak ajánlom elolvasni! A nevelésnek , a közösség teremtésnek mindenhol kiemelkedő szerepet kell 

adni! 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 

Kata Cso Köszönöm Tanár Úr a sorait. :) Igen, valahogy így kellene. :) 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Dóra Dezső Választani sem tudok a pontok közül, melyik lenne fontosabb. Így egyben!!! 
 

1 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Orsolya Sajtos Drága DéTé! Hálás szívvel köszönöm és osztom meg ezt az írást... Hálás szívvel köszönöm, 

hogy első kézből ihattam szavait mint egy kiszáradt szivacs és kaptam azt a hatalmas erkölcsi, szakmai és 

szavakban nem megfogalmazható Mértéket annak idején... Csak rezignáltan merem hinni, hogy egyszer ezek a 

sorok meghallgatást nyernek. � 
 

2 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Attila Paulovics Kedves Tibor bátyám! Az Isten áldjon ezekért a sorokért! Alig várom, hogy személyesen szót 

váltsunk e gondolatokról. 
 

1 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Péter István Köveskuti Tökéletesen egyetértek 
 

1 
 

Kezelés 

Tetszik 
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 · Válasz · 1 hete 

 
Polgár Ágnes Drága Tanár úr! Ha a feltételek a fentiekhez mérten változnának, egy percig sem haboznék újra 

tanítani menni. Sajnos egyelőre pihenésre és töltődésre van szükségem. De minden mondatával egyetértek. A 

tanítás legfontosabb eleme az elhivatottság és a lelkiismeret. Isten áldja még a további munkáját is! <3 
 

2 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Annamária Tóthné · Attila Paulovics ismerőse 

Minden szavával egyet értek. Csak így lenne szabad végezni ezt a munkát, ahogy Ön leírta. Én még "csak" 33 

éve csinálom. Nem tartoztam soha azok közé, akik számolják, hány napig kell még suliba menni. Megyek, mert 

szeretek a gyerekekkel lenni. De jobb lenne, ha végre változnának a dolgok. Pont úgy, ahogy Ön gondolja. 
 

1 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Julia Szilágyiné Kedves Tibor! Sokat köszönhetek a tőled kapott szellemiségednek, 64 évvel ezelőtt, ott a 

Debreceni Tanítóképzőben. Mindig igyekeztem én is, nevelve tanítani. Szeretettel, partnerként tekinteni a 

gyerekekre, Nagyra értékelem, hogy mi nemcsak néhány...Bővebben 
 

2 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete · Szerkesztve 

 
Andrea Vörös Hári Istvánné · Vanda Asbóth ismerőse 

Hmm. Kellene... de ebből semmi sincs és a mai helyzetet ismerve sajnos nem is lesz! 
 

1 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Teri Henczel Rovó Köszönööm, hogy olvashattam azírásodat. Mindennel egyetértekMég hozzátennivalóm is 

van. Majd szóban, Ölellek benneteket. 
 

1 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Andrea Krikkó · Teri Henczel Rovó ismerőse 

Minden felemelkedő stabil állam az oktatással, tudás fejlesztésével kezdte a valódi váltást. 
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Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Katalin Szabó Minden szavával egyetértek. A pályám végefelé tartva szomorúan tapasztalom, hogy pont 

ellentétes irányba halad a mai "KÖZOKTATÁS". Sok dolog fontos, de a gyerek maga kevésbé. Igyekszem 

megőrizni az optimizmusomat. 
 

1 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 

Zsó Tóth esszenciális... :) 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Éva Fabulya Természetesen egyetértek az általad írtak minden szavával. Tibor. Ami viszont erről még eszembe 

jutott: a környezet sem mindegy milyen, az is nevel. A TV, film, színház, stb. Áe amit a legfontosabbnak vélek 

mégis, amíg a politikusok ordenáré módon bes...Bővebben 
 

1 
 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 

 
Ibolya Kisteleki Megfontolandó gondolatok! Osszátok meg minél többen, hátha azokhoz is eljut akik tehetnek 

az ügy érdekében!! 

Kezelés 

Tetszik 

 · Válasz · 1 hete 
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